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UNIVERZÁLNÍ UČENÍ 
BIBLE 
VĚČNÁ STEZKA 

 
 
 
 

Před námi jsou už pouze dva informační dopisy, a přitom je ještě tolik témat, o kterých bychom 
měli pojednat. Avšak cesta Kříže s Růží není shromažďováním filosofických pojednání a nauk. 
Je to neustálý postup vpřed a vnitřní pochopení. 

 
 

Hranice filosofického pojetí 
Pokud jste byli vůči tomu, o čem jsme až doposud hovořili, otevření, pokud jste se tomu mohli 
přiblížit s vnitřní touhou, pak se už teď před vámi otevřela brána. Váš vhled do životních 
souvislostí se prohloubil a dotkl se vás náznak svobody. Smyslem všeho, co jsme vám doposud 
sdělili, bylo probudit a nechat ve vás růst rezonanci na Univerzální učení. V dnešním dopise se 
vám pokusíme objasnit význam této rezonance. 

 
K účinnému spojení s pravdou, s osvobozující esencí Univerzálního učení, nemůže dojít jen 
prostřednictvím učení a rozjímání, neboť Univerzální učení se zjevuje jako plnost světla, jako 
záření. Pozemský člověk však nemůže nikdy toto záření v jeho plnosti vnímat nebo jinak zjistit, 
přestože je tímto zářením v každém okamžiku ovlivňován. A protože je Univerzální učení 
zářením, nelze si je přečíst, a tedy ani nastudovat. 

Zdá se, že to je v rozporu s naší společnou snahou v tomto informačním kurzu, stejně jako 
s rozsáhlou literaturou školy a s četnými spisy zasvěcenců všech dob. A přece se studium 
tohoto vědění ukazuje jako nezbytně nutné. 

 
 

Vnitřní učení 
Musíme však rozpoznat rozdíl mezi podstatou a důsledky Univerzálního učení. Univerzální 
učení nebylo nikdy zaznamenáno písemně. Univerzální učení také nebylo nikdy předáváno 
ústně. Aby hledající člověk mohl něco z Univerzálního učení poznat, přicházejí k němu jeho 
jednotlivé aspekty ve slovních a písemných obrazech. V nich ale není obsažena osvobozující 
síla Gnose. Tyto obrazy pouze umožňují kontakt s Gnosí. Tento kontakt je možný různým 
způsobem podle povahy hledajícího člověka. Univerzálního učení neboli Gnose či 
osvobozujícího poznání nedosáhne nikdo nějakou metodou, cvičením nebo prostřednictvím 
mistra či adepta. 

Univerzální učení je životodárná zářící síla, a tato síla se stává světlem a světlo se stává 
životem. Tato zářící síla je působícím prvkem při každém pravém procesu tvoření. 

Tyto výklady jsou zpočátku velmi abstraktní. Jak může být základní vědění způsobeno 
nějakým zářením, a ne pomocí studia? Dovolte nám, abychom se vrátili k předešlým výkladům. 

 
Lidská bytost jako mikrokosmos je elektromagnetický systém, a proto má přitahující 
a odpuzující vlastnosti. To znamená, že člověk může na Univerzální zářící sílu, na Univerzální 
učení reagovat přímo, a to buď pozitivně nebo negativně. Reaguje-li pozitivně, pak tím, že 
v sobě odpovídajícím způsobem uskutečňuje tu část Univerzálního učení, kterou přijal, spěje 
k životu. Sám se tedy stává touto malou částí učení. 

Slovo a písmo umožňuje vždy jenom kontakt. Teprve když je pomocí těchto slovních 
a písemných obrazů rozpoznán, přijat a uskutečněn jejich smysl, zná člověk pro tuto malou část 
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také Univerzální učení. Jeho zářící plnost je dokonalostí, kterou může hledající člověk 
rozpoznat teprve tehdy, když se vydá po stezce uskutečnění. Potom ji také bude stále více a stále 
intenzivněji chápat. Poznání z vnějšku, bez vnitřního přijetí a uskutečnění, zůstává vnějším, 
navzájem se vylučujícím poznáním, které nikdy nemůže zprostředkovat skutečný život. 

 
 

Oživující víra 
Písmo svaté mluví v této souvislosti o vnitřní víře, která oživuje. Touto vnitřní vírou se nemíní 
to, že člověk považuje za pravdu poučky nebo to, co říkají autority. Víra ve smyslu Kříže s Růží 
je spíše vnitřním věděním. Je to následek obnovené schopnosti reagovat na praatom a na zářící 
sílu Gnose. Je to obrácení člověka k prameni světla. Proto je víra v Bibli nazývána určitou 
důvěrou v to, v co člověk doufá, a nepochybováním o tom, co člověk ještě nevidí. Kdo v sobě 
nezažehne tuto víru, nemůže ničemu z Univerzálního učení opravdu porozumět. 

 
Vnější víra je vždy spekulací a poutáním se na autority. Člověk, který se na základě své vnitřní 
víry obrací k prameni světla, poznává konsekvence a jedná v souladu s nimi. Tak se z víry, 
která je zároveň vnitřní jistotou, zrodí uskutečňující čin. Ten se stává skutečným mečem Ducha, 
jenž používají ti, kteří přes všechen chaos vrozených, vyčtených, nacvičených a naučených 
znalostí mají odvahu uniknout ze smrtelného prokletí dialektiky a začít nový život. 
Předpokladem takového činu je touha vymanit se z dosavadního dialektického života. 

 
 

Ryzí touha přitahuje osvobozující síly 
Kvalita, tedy povaha této touhy, určuje také povahu toho, co je poskytnuto. To je gnostický 
zákon. Pokud se nám podařilo tuto osvobozující touhu ve vás probudit – a vy sami můžete 
posoudit, jestli tomu tak je – pak naše práce měla úspěch a dosáhla cíle, o který jsme usilovali. 

Pokud se vás v rouše slov nebo písma mohlo dotknout světlo, elektromagnetické záření 
Univerzální Gnose, pak se ve vás něco změnilo. Pak ve vás započal proces zásadního obratu. 
Potom praatom, probuzený k nové činnosti, začíná ve vás ovlivňovat celý krevní a nervový 
oběh. Proudí do vás nepozemská síla a tím vzniká nové složení vaší krve. Bible o tomto procesu 
říká: „Krev Ježíše Krista nás očišťuje ode všech hříchů.“ Kristova síla, která proniká 
a obklopuje naši zeměkouli, se stává součástí „krve“ smrtelného člověka a krok za krokem tak 
ruší jeho odtržení od božského původu. 

Díky tomu budete nyní moci porozumět tajemství slov Evangelia, oproštěni ode všech 
dogmat a víry v historického Krista církví. Atmosférická Kristova síla se vylévá pro mnohé, 
avšak bezprostředně může zasáhnout jen ty, kteří si toto odtržení od Boha uvědomují. Kdo takto 
rozpozná, že je odtržen od Boha a touží nalézt cestu a vrátit se znovu k božskému stavu bytí, 
kdo má v tomto smyslu vědomí „hříchu“, ten se určitě dostane do přímého okruhu působnosti 
nějaké duchovní školy. Každý stav bytí je totiž magnetický, je toužením, a proto přitahuje 
záření odpovídající charakteru této touhy. 

 
Pro člověka, který se takovýmto způsobem setká s Univerzálním učením a může je přijmout 
a uskutečnit, se odhalují všechna svatá písma. Bude jim rozumět v té míře, v jaké v sobě 
zpracuje a uskuteční Univerzální učení. To je klíč k pochopení všech svatých písem. 

 
 

Bible 
Naše kulturní prostředí a tím i naše náboženské chápání je ovlivněno Biblí. Proto jsme z ní 
v tomto kurzu také tu a tam citovali a chceme vám teď ještě vysvětlit, co Bible znamená pro 
rosikruciány. 
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V jedné staré knize, která patří k duchovnímu odkazu klasického řádu rosikruciánů a nese 
titul „Confessio Fraternitatis R. C.“, se v 10. kapitole o Bibli říká: 

„Nejbližší a nám také nejvíce podobni jsou ti, kteří učinili Bibli vodítkem svého života, 
základem svého usilování o poznání a kompendiem celého světa… Přejeme si dosvědčit, že od 
stvoření světa nebyla člověku dána skvostnější, obdivuhodnější a prospěšnější kniha, než je 
Bible svatá. 

Požehnaný je ten, kdo ji vlastní; požehnanější ten, kdo ji čte; nejpožehnanější ten, kdo se s ní 
důkladně seznamuje. 

Bohu však nejpodobnější je ten, kdo jí rozumí a následuje ji.“ 
Konec citátu. 
 

Zde jsou představeny čtyři stupně spojení s Biblí. „Vlastnit“ znamená žít v oblasti jejího 
kulturního vlivu. „Číst“ znamená vědomě se přibližovat jejímu obsahu. K „důkladnému 
seznámení“ dochází, když se z vnitřní touhy zaobíráme a spojujeme s jejím obsahem. 
„Rozumět a následovat“ znamená překročit závoj iluzí a jít poznanou cestou duševní obnovy. 

 
 

Pět stupňů osvobozující stezky 
Tak i zde, v postoji klasických rosikruciánů k Bibli, nacházíte naléhavý odkaz na čin, na 
uskutečnění síly v nás, která musí být rozvíjena odpovídajícím životem. 

Jak se to musí stát? 
Tím, že člověk jde stezkou; tím že uvede ve skutek jednání, které poznal jako nezbytné. 

Předpokladem je poznání, že představa života a cíl lidstva, tak jak jsou stále znovu hlásány 
všemi autoritami, dogmaty a institucemi pozemského světa, jsou bludem, iluzí. Prohlédnutí 
všech iluzí našeho bytí a vnějších učení vede k poznání, že musí existovat ještě jiný, božský 
svět, a že je nevyhnutné vykročit na cestu, která k němu vede. Toto poznání a konfrontace se 
svým vlastním já tvoří první stupeň stezky. 

Poznáním sebe sama a věděním o cestě vzniká touha převést získaný náhled ve skutek 
a stezkou osvobození skutečně jít. Tato touha, toto dychtění po spáse, je druhým stupněm 
stezky. 

 
Touha po spáse přitahuje odpovídající síly a životní zkušenosti. Tím je umožněn začátek 
sebepřekonání. Já se stále více předává impulsům nově přijatých sil a vedení věčné duše, která 
procitla v mikrokosmu. To je třetí stupeň stezky. 

Z toho vzniká ve vzájemném harmonickém působení nový životní postoj, čtvrtý stupeň 
stezky. 

Tento nový životní postoj pak vede ke konečnému osvobození od pozemské přírody a ke 
vstupu do nového života – to je pátý stupeň stezky. 

Všechno, co jsme až dosud během kurzu prohovořili, můžete vidět v tomto paterém světle. 
 

Na cestě transfigurace nejde o teorie, pojmy a úvahy, ale o osvobozující čin. Bez tohoto 
uskutečněného činu nemůžete na této cestě ničeho dosáhnout, a to ani tehdy, kdybyste 
prostudovali množství knih Kříže s Růží nebo Bibli svatou. Teprve čin, kterým na stezce 
uskutečníte to, co jste doposud poznali, vám přinese další vhled a klíč k porozumění svatým 
písmům. To, co ve vás ožije činem, je pak těmito písmy potvrzeno. 

To je také důvod, proč v tomto informačním kurzu občas zařazujeme texty z Bible, neboť 
jsou potvrzením té části Univerzálního učení, kterou vám popisujeme. 

 
 
 



DOPIS Č. 11 

5 

Zákon jako potvrzení 
Bible, a zvláště Nový zákon, není v žádném případě knihou, kterou bychom mohli aplikovat na 
stavy pozemského života a která by dávala příslušné životní směrnice. Bibli mohou správně 
číst a hluboce pochopit pouze lidé, kteří jdou stezkou. 

V Evangeliu podle Matouše, kapitole 13, se píše: 
„I přistoupili k němu učedníci a pravili: Proč k nim mluvíš v podobenstvích? On jim 

odpověděl: Vám je dáno porozumět tajemství nebeského království, jim to však dáno není. 
Neboť kdo má, tomu bude dáno, aby měl plnost, kdo ale nemá, tomu bude odebráno i to, co 
má. Proto k nim mluvím v podobenstvích, že vidoucíma očima přece nevidí a slyšícíma ušima 
přece neslyší a nerozumí.“ 

 
Jestliže jste dospěli k poznání, že vaše osobnost je plně nástrojem dialektického světa a že může 
přijímat pouze síly tohoto světa a žít jenom z nich, potom také porozumíte tomu, že ačkoliv 
slyší, je vůči impulsům a záření z duchovního světa hluchá, a ačkoliv vidí, je slepá. Já je pouze 
funkcí na bázi pozemské přírody a ničím jiným. Ani desítky let studia Bible a dalších svatých 
písem samo o sobě nevede k osvobozující pravdě. A protože to platí pro všechny dialektické 
lidi, byť by se zdáli být sebeučenější, existuje tolik různých překladů a výkladů Bible. Proto 
také došlo v průběhu staletí k hrubým změnám a falsifikacím. Proto existují náboženské války 
a ve jménu Bible byli lidé pronásledováni, mučeni a zabíjeni. 

Proč byla tedy dána člověku Bible, když je uzamčena sedmi pečetěmi? 
Duchovní škola Kříže s Růží nevidí v Bibli vodítko, ale potvrzení. Bible je „zákon“, to 

znamená potvrzení, zpečetění po dokonaném díle, po dovršení života. Proto je Bible vždy 
potvrzením dosaženého výsledku na cestě obnovy v síle Gnose. Teprve postupem na 
sebeosvobozující stezce se Písmo svaté odhaluje a potvrzuje uskutečněný krok. 

 
Posuzováno z vnějšku je Bible souhrnem myšlenek a pojmů a popisem historických událostí. 
Je chápána podle hesla: „Bible má přece pravdu.“ Takto je ale mnohdy sporná, a lidé s ní buď 
souhlasí, nebo ji odmítají. Avšak pro dědice, pro které je tento zákon určen, kteří se nacházejí 
na cestě k obnovení božího dětství, je tatáž kniha podáním Boží ruky. Člověk, který usiluje 
o nový duševní stav, zažívá Bibli jako svatý dotek Ducha. Zažívá a rozpoznává ji jako vnitřní 
hlas, který ho vede z dialektického stavu bytí do bytostného stavu věčnosti. 

 
 

Viditelná a neviditelná Bible 
Z duchovního pohledu se dá mluvit o dvou Biblích: 

Za prvé je to viditelná Bible, tištěné slovo, které může vidět, vlastnit a číst každý člověk. 
Za druhé je to neviditelná Bible, Univerzální učení. Tato druhá Bible je všudypřítomná Boží 

moudrost. Je to Gnose, neposkvrněná lidskýma rukama, ochraňovaná Bratrstvem nesmrtelných 
duší. Toto Univerzální učení, tato univerzální síla sestoupila do dialektického světa s padlými 
mikrokosmy. Je neustále s námi a kolem nás. Je jako stín po naší pravici, který nám chce 
ukazovat správnou cestu. Zářící plnost této síly, která nás nikdy neopouští, v sobě zahrnuje 
věčnou stezku. 

Z této neviditelné Bible se stává srozumitelnou Bible viditelná, a proto je nutné začít 
s dešifrováním Bible neviditelné, s Gnosí Univerzálního učení. A tato neviditelná Bible se 
odemyká jitím po stezce. 


